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سفر امیرعبداللهیان به سوئیس

خارجه  امور  وزیر  امیرعبداللهیان،  حسین 
کشورمان که به یکشنبه شب به ژنو سفر کرده 
است، با پکا هاویستو، وزیر اموز خارجه فنلاند 

دیدار کرد.
بخش  در  شرکت  منظور  به  امیرعبداللهیان 
عالی رتبه نشست ۵۲ شورای حقوق بشر به ژنو 
سوئیس سفر کرده و قرار است در بخش عالی 
رتبه نشست سالانه )۲۰۲۳( کنفرانس خلع سلاح 
شرکت کند. امیرعبداللهیان قرار است در جریان 
این سفر با برخی از مقام های بین المللی دیدار 

و گفت وگو کند.
کاظم غریب آبادی معاون بین الملل و رئیس 
ستاد حقوق بشر قوه قضاییه و ناصر کنعانی 
این سفر  نیز در  امور خارجه  سخنگوی وزارت 

وزیر امور خارجه را همراهی می کنند.

هشدار به مسافران ترکیه
مدیرکل نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری 
گفت: با توجه به وقوع زلزله های اخیر در کشور 
ترکیه و تصمیم مقامات این کشور برای اسکان 
اضطراری زلزله زدگان در هتل ها، هموطنانی که 
قصد سفر به این کشور را دارند، پیش از انجام 
خود  اقامت  محل  تامین  در  قطعیت  از  سفر 

اطمینان کامل حاصل کنند. 
محجوب  نقی زاده  یحیی  ایسنا،  به گزارش 
در  اخیر  زلزله های  وقوع  به  توجه  با  گفت: 
شده  اعلام  اخبار  و   ترکیه  کشور  از  بخشی 
مبنی بر اینکه مسؤولان این کشور تصمیماتی 
برای اسکان زلزله زدگان در اماکن اقامتی رسمی 
از جمله هتل های مناطق گردشگری، مانند آنتالیا 
گرفته اند، ضروری است تمام هموطنان که قصد 
سفر به ترکیه را دارند در زمان خرید بسته های 
و  اقامت  محل  تامین  موضوع  دقت  با  سفر 

مشخصات آن را مورد توجه و تاکید قرار دهند.
دفاتر  و  ادارات  بخشنامه ای به  در  افزود:  او 
در  است  شده  ابلاغ  کشور  مسافرتی  خدمات 
طراحی تور به مقاصد گردشگرپذر کشور ترکیه 
به پیش بینی  و فروش بسته های سفر نسبت 
تدابیر احتیاطی و تضامین لازم در وضع موجود 

ترکیه اقدام کنند.
خدمات  ارزیابی  و  نظارت  مدیرکل 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  گردشگری وزارت 
صنایع دستی تاکید کرد: هرگونه پیگیری های آتی 
برای رسیدگی به شکایات و ادعاهای مسافران، به 
نحوه و شرایط توافق های مکتوب و اسناد ابرازی 

آن ها با دفاتر خدمات مسافرتی بستگی دارد.

کرانه باختری در آتش و خون
در تجاوز نیروهای اشغالگر و شهرک نشینان 
در کرانه باختری در شب گذشته یک تن شهید و 
۳۹۰ تن زخمی شدند همچنین منازل، تاسیسات 

و خودروها در آتش سوخت. 
به گزارش ایسنا، به نقل از رای الیوم، شهرک 
نشینان به روستاها و شهرک های حواره، بوریت 
و قریوت در جنوب نابلس حمله کردند. شب 
اهالی  به  پی حمله شهرک نشینان  در  گذشته 
جوان  یک  اشغالی  نابلس  در  زعتره  روستای 
فلسطینی به نام سامح حمدلله محمود اقطش 
۳۷ ساله بعد از اینکه جراحت سنگینی برداشته 
و به ضرب گلوله به شکمش زخمی شده بود، به 

شهادت رسید.
هلال احمر فلسطین اعلام کرد که در حمله 
صهیونیست ها به شهرک حواره یک فلسطینی 
به شهادت رسیده و بیش از ۳۰۰ نفر دیگر زخمی 

شدند.
در  همچنین  فلسطین  احمر  هلال  جمعیت 
بیان جزئیات این حادثه گفت، ۹۸ فلسطینی در 
روستای حواره مجروح شدند که برخی با چاقو 
با ضربه یک شیء آهنی زخمی شده  و برخی 
بودند. یک تن دیگر بر اثر ضربه به سرش دچار 

شکستگی جمجمه شده است.
این جمعیت افزود: ۹۵ تن نیز در اثر استنشاق 
گاز اشک آور دچار حالت خفگی شدند. ارتش 
جلوی فعالیت کادر پزشکی را گرفت و به سه 

دستگاه آمبولانس حمله کرد.
حواره،  در  مالی  خسارات  اولیه  آمار  در 
گزارش ها حاکی است ۱۰۰ خودرو آتش گرفته، 
۳۵ منزل به طور کامل دچار حریق شده، در 
حالی که بیش از ۴۰ باب منزل نیز به شکل جزئی 

آتش گرفته اند.

ویروس کرونا از آزمایشگاه ووهان 
خارج شده است

یک  اساس  بر  داد،  گزارش  ان  ان  سی  شبکه 
بندی شده جدید، وزارت  گزارش اطلاعات طبقه 
که  است  کرده  ارزیابی  متحده  ایالات  انرژی 
نشت  از  زیاد  احتمال  به  کووید-۱۹  گیری  همه 

آزمایشگاهی در چین ناشی شده است.
به گزارش ایرنا، سی ان ان یکشنبه شب افزود، 
این  انرژی  وزارت  دادند،  آمریکایی خبر  منبع  دو 
کشور در گزارش اطلاعاتی خود ارزیابی کرده است 
که “اطمینان پایین” دارد که ویروس کرونا به طور 
تصادفی از یک آزمایشگاه در ووهان خارج شده 

است.
آژانس های اطلاعاتی می توانند با اطمینان کم، 
ارزیابی  دهند.  انجام  را  ارزیابی ها  بالا  یا  متوسط 
که  است  معنی  این  به  عموماً  پایین  اطمینان 
اطلاعات به دست آمده به اندازه کافی قابل اعتماد 
نیستند یا اینکه اطلاعات کافی برای نتیجه گیری 

قوی تر در دسترس نیست.
اولین بار وال استریت ژورنال در مورد ارزیابی 
جدید وزارت انرژی آمریکا گزارش داد. یک مقام 
ارشد اطلاعاتی آمریکا به این نشریه گفت که به روز 
رسانی ارزیابی اطلاعاتی، مطالعه بیشتر دانشگاهی 
و با مشورت کارشناسان خارج از دولت انجام شده 

است.
به  بیانیه ای  در  آمریکا  انرژی  وزارت  سخنگوی 
سی ان ان گفت: »وزارت انرژی همچنان به حمایت 
در  اطلاعاتی  متخصصان  عینی  و  دقیق  کار  از 
که  همانطور   ،۱۹-COVID منشأ  درباره  تحقیق 
رئیس جمهور دستور داده است، ادامه می دهد.« 
رئیس  کال  مک  مایک  خصوص،  همین  در 
کمیسیون امورخارجه مجلس نمایندگان آمریکا روز 
یکشنبه گفت که “خوشحال” است که وزارت انرژی 
“بالاخره به همان نتیجه ای رسیده است که وی قبلاً 
به آن رسیده بود. “ گفتنی است، همه گیری کرونا 
به ابتلای حدود ۷۰۰میلیون نفر در جهان و مرگ 

دست کم ۶.۷ میلیون نفر منجر شده است.

اخاذی به روش طالبان
طالبان افغانستان برای خلع سلاح گروه تحریک 
طالبان پاکستان از اسلام آباد پول درخواست کرد. 

به گزارش ایسنا،  به نقل از خبرگزاری آناتولی، 
اداره طالبان در افغانستان برای خلع سلاح گروه 
تحریک طالبان پاکستان )TTP(، از اسلام آباد پول 

درخواست کرد.
به گزارش روزنامه »اکسپرس تریبون«، در سفر 
به کابل، طالبان  پاکستانی  هفته گذشته هیئت 
در صورت  که  داد  پیشنهاد  پاکستانی  هیئت  به 
پرداخت هزینه، گروه تحریک طالبان پاکستان را 

خلع سلاح می کند.
جنبش  از  نگرانی  دلیل  به  طالبان  همچنین 
پیشنهاد   )ETIM( شرقی  ترکستان  استقلال 
مشابهی به چین مطرح کرده است. در این گزارش 
آمده است که پاکستان در مورد اینکه آیا پیشنهاد 

طالبان عملی خواهد شد یا نه، تردید دارد.
این نخستین بار است که طالبان ایده ای برای 
مبارزه تحریک طالبان پاکستان ارائه کرده است. 
پیش بینی می شود ۸ تا ۱۲ هزار عضو گروه تحریک 
طالبان پاکستان در افغانستان اقامت دارند که به 
همراه اعضای خانوادهای شان تعداد آنها به ۳۰ هزار 

نفر می رسد.

هشدار آلمان نسبت به حملات 
سایبری روسیه

وزیر کشور آلمان با تداوم جنگ در اوکراین و 
بزرگ  به خطر  نسبت  کی یف،  از  برلین  حمایت 
حملات سایبری روسیه علیه زیرساخت های حیاتی 

هشدار داد. 
به گزارش ایرنا به نقل از تارنمای روزنامه گاردین، 
نانسی فزر وزیر کشور آلمان نسبت به خطر بزرگ 
خرابکاری، اطلاعات نادرست و حملات جاسوسی 

روسیه هشدار داد.
پوتین  ولادیمیر  گفت:  ای  مصاحبه  در  فزر 
رئیس جمهوری روسیه منابع عظیمی برای حملات 
سایبری به عنوان بخش مهمی از جنگ تجاوزکارانه 
خود در اوکراین در اختیار دارد و اکنون با تداوم 
جنگ در اوکراین نگرانی های امنیت سایبری تشدید 
شده است. وی که این اظهارات را در مصاحبه با 
شبکه خبری آلمانی Funke Mediengruppe بر 
زبان می آورد، خاطرنشان کرد: حملات هکرهای 

طرفدار روسیه افزایش یافته است.

لارنس نورمن، خبرنگار روزنامه آمریکایی وال استریت 
ژورنال در صفحه توئیترش نوشت: تصور من این است 
که شانس قابل توجهی برای سفر رافائل گروسی به ایران 
در هفته آتی وجود دارد. همچنین از نظر من، گزارش 
پادمانی که همراه با گزارش فصلی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی منتشر می شود، نیز تا اواخر هفته آتی و با 

توجه به نتایج سفر منتشر خواهد شد.
نورمن افزود: اگرچه، تاکید می کنم که احتمال نمی رود 
توافقی گسترده در زمینه تحقیقات پادمانی درباره ذرات 
هسته ای اعلام نشده انجام شود. بیشتر احتمال دارد که 
شاهد تلاش گروسی برای افزایش دفعات بازرسی ها در 
فردو، نطنز و جاهای دیگر در بحبوحه نگرانی ها درباره 
سطوح بسیار بالای غنی سازی در ایران باشیم. نورمن 
در ادامه تاکید کرد که هیچ یک از این موارد هنوز تایید 
نشده  و نتایج سفر که ممکن است شامل توافق درباره 
عدم  یا  پادمانی   گسترده تر  توافق  بازرسی ها،  دفعات 

توافق باشد، هنوز تعیین نشده است.
توافق امکان پذیر است

در همین رابطه حسین امیرعبداللهیان  وزیر امور 
خارجه کشورمان که به عراق سفر کرده بود در گفت 
و گو با شبکه تلویزیونی العالم  با بیان اینکه جمهوری 
طرف  نگرفته و  این  فاصله  مذاکره  از  از  اسلامی 
آمریکایی است که از تعهدات خود خارج شده، تاکید 
این مسیر نقش  باید در  نیز  اروپایی  کرد سه کشور 
سازنده خود را دنبال کنند و دچار خطا در تحلیل و 

محاسبات نشوند.  
از سفر  که  فؤاد حسین  آقای  افزود:  ادامه  در  وی 
طرف  که  بودند  پیام  این  حامل  برگشتند  واشنگتن 
آمریکایی برای جمع بندی توافق آمادگی دارد، ما نیز 
همواره از مسیر دیپلماسی و مذاکره استقبال کرده ایم 
و از مذاکره فاصله نگرفته ایم. این آمادگی را داریم در 
انجام شده و  تاکنون در وین  چارچوب مذاکراتی که 
پیام هایی که بین ما و طرف آمریکایی از طریق واسطه 
به صورت »نان پیپر« )none paper سند غیررسمی( 
طرف ها  همه  منافع  رعایت  متضمن  که  شده  تبادل 
تسن،  ایران  اسلامی  جمهوری  قرمز  خطوط  البته  و 
بازگشت همه طرف ها  و  توافق  به جمع بندی  نسبت 
به تعهداتشان ذیل برجام عمل کنیم. تصور می کنم 
اگر طرف آمریکایی در چارچوب پیامی که ارسال کرده 
واقع بینانه برخورد کند و اظهارات رسانه ای ریاکارانه قبلی 
را تکرار نکند ما فاصله زیادی با توافق نخواهیم داشت.

از  ایشان  که  آنچه  از  من  برداشت  افزود:  وی 
به  دستیابی  که  است  این  کردند،  نقل  آمریکایی ها 
توافق ممکن است و اظهارات طرف آمریکایی ناظر بر 
در  برداشتن  گام  برای  آمریکایی  آمادگی طرف  اعلام 
اینجاست  مشکل  اما  است.  توافق  جمع بندی  مسیر 
که آمریکایی ها همواره پیام های متناقض دیپلماتیک و 
رسانه ای را دنبال می کنند، یعنی در مسیر دیپلماتیک 
پیام های ایجابی و مثبت ارسال و در رسانه حرف دیگری 
آمریکایی  طرف  که  هستیم  امیدوار  ما  می شود.  زده 

واقع بین بوده و ریاکارانه برخورد نکند.
وزیر خارجه کشور گفت: این طرف آمریکایی است که 
از تعهدات خودش خارج شده از این رو شرط گذاشتن 
و اظهارات مغالطه آمیز و متناقض کمکی به حل مشکل 
و کمکی به این که تبعات عدم اجرای برجام به طور 
کامل متوجه آمریکا است را، رفع نخواهد کرد. پس 
آمریکایی ها به جای اظهارات متناقض، اشتباه خودشان 
را بپذیرند و در مسیر جبران این اشتباه حرکت کنند. 
البته سه کشور اروپایی هم بایستی در این مسیر نقش 
سازنده خودشان را دنبال کنند و دچار خطا در تحلیل 

و محاسبات نشوند.
 محور مذاکرات غیرمستقیم آمریکا با ایران

در همین راستا،  کوروش احمدی تحلیل گر مسائل 
بین الملل در پاسخ به این سوال که ویلیام برنز رئیس 

سازمان CIA در مصاحبه ای اعلام کرد ایران به دنبال 
یا بمب هسته ای نیست. تحلیل شما  ساخت سلاح 
صحبت های  گفت:  چیست؟  صحبت ها  این  درباره 
سال  چندین  طی  تقریبا  نیست.  جدید  برنز  ویلیام 
گذشته حداقل از ابتدای دولت بایدن مقامات آمریکایی 
این نظر را ارائه کرده اند و برنز هم در گذشته تصریح 
کرده که ایران تصمیمی برای ساخت بمب اتمی نگرفته 

است.  
وی افزود: سابقه این صحبت ها به زمانی در اوایل 
سازمان های  زمان  آن  در  بر می گردد.  اوباما  دولت 
اطلاعاتی آمریکا مدعی شدند که ایران در گذشته برای 
ساخت بمب اتم برنامه ای داشته اما در سال ۲۰۰۳ این 
برنامه را متوقف کرده و بعد از آن این برنامه را پیگیری 
طرف  از  گذشته  سال  دو  در  نظر  این  است.  نکرده 
آمریکایی ها و خود برنز تکرار شده است. آنها مدعی 
اند که اگرچه ایران مقدماتی فراهم کرده و فعالیت هایی 
در حوزه هسته ای انجام داده که می تواند زمینه لازم 
را در آینده برای ساخت عناصر لازم برای ایجاد بمب 
اتم فراهم کند اما تصمیمی درباره ساخت بمب نگرفته 
و اقداماتی در این زمینه که هدف آن ساخت بمب اتم 

باشد، انجام نداده است.
به گزارش ایلنا، احمدی ادامه داد:  بنابراین این حرف 
تازه ای نیست و تکرار آن در شرایط جدید می تواند به 
این بحث کمک کند که مقامات دولت آمریکا به ویژه 
بلینکن و رابرت مالی دیپلماسی را بهترین وسیله برای 
پرداختن به مسائل هسته ای ایران دانسته اند. ضمن 
آینکه آنها تاکید می کنند که موضوع احیای برجام فعلا 
در دستور کار آنان نیست. آنها همیشه گفته اند کنترل 
برنامه هسته ای ایران از راه دیپلماتیک مناسب ترین راه 

است.
وی افزود: در مورد اینکه چرا آمریکا راهکار نظامی را 
به شکل جدی مد نظر ندارد، می توان به دلایل مختلفی 

از جمله، جنگ اوکراین، شرایط اقتصادی آمریکا و اروپا 
بعد از خاتمه همه گیری کرونا اشاره کرد. با توجه به این 
فاکتورها در شرایط کنونی اقدام نظامی میسر نیست؛ 
مگر اینکه شرایط فوق العاده ای شکل گیرد. درنتیجه آنها 

بر راه دیپلماسی تاکید دارند. 
آمریکا  اخیرا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  احمدی 
اقداماتی انجام داده، از جمله معافیت صدا و سیما از 
تحریم و همچنین اجازه به عراق برای پرداخت مطالبات 
۵۰۰ میلیون دلاری ایران از صادرات برق به این کشور. 
برای  مثبت  پالس  ارسال  می توان  را  اتفاقات  این  آیا 
عراق  درباره  گفت:  کرد،  تلقی  مذاکرات  سرگیری  از 
و چیزی  ندارم  اطلاعی  گفتید من  که  این مطلبی  و 
نشنیده ام. در مقابل گزارش هایی مبنی بر اینکه ارسال 
دلار از عراق به ایران با مشکلاتی مواجه شده، وجود 
دارد. با این حال، صحبت های که در رسانه ها مطرح 
می شود، مشخص نیست که صورت رسمی و حقوقی 

آن چیست.  
وی افزود:  معافیت صدا و سیما از تحریم امر معمولی 
است که طی نزدیک به ۱۰ سال گذشته همواره و هر 
شش ماه یکبار انجام می شده است. ظاهرا آمریکا به 
المللی  بین  سازمان  چارچوب  در  که  تعهداتی  دلیل 
ارتباطات ماهواره ای دارد، آن تحریم را نمی تواند اعمال 
کند و بطور مرتب در دولت های مختلف اقدام به تعلیق 
آن کرده است. از طرفی می دانیم که سختگیری هایی 
تحریم  تشدید  برای  تلاش  ارز،  انتقال  و  نقل  درباره 
ماه  چند  طی  پتروشیمی  محصولات  و  نفت  فروش 
گذشته انجام شده که جایی برای خوش بینی در مورد 
نیات آمریکا باقی نمی گذارد. بنابراین مجموعه ای از این 
موارد را باید در نظر گرفت که شاید به خودی خود اثر 
چندانی در ارتباط با امکان از سر گیری مذاکرات احیای 
برجام نداشته است. تا آنجا که می دانیم ایران تاکید 
بندی مذاکرات است اما شرایط  آماده جمع  کرده که 

پیچیده ای مانند مسائل داخلی ایران و جنگ اوکراین 
هنوز اجازه از سرگیری مذاکرات را نداده است. در واقع 
باید مذاکرات از سر گرفته شود تا مشخص شود که آیا 
طرفین آماده دادن امتیازاتی به یکدیگر هستند یا خیر. 

 احمدی در پاسخ به این سوال که اخیرا از طرف یکی 
امنیت ملی و سیاست خارجی  از اعضای کمیسیون 
پادشاه  که  وزیر خارجه مطرح شده  زبان  از  مجلس 
عمان به تهران سفر خواهد کرد و خبر خوشی خواهد 
گفت:  امر چیست،  این  درباره  شما  تحلیل  داشت، 
مذاکراتی طی چند ماه گذشته از طریق عمان، قطر و 
جوزپ بورل به صورت غیرمستقیم در جریان بوده اما 
آمریکا به سه موضوع اشاره کرده است؛ یکی موضوع 
زندانیان آمریکایی در ایران، دوم موضوع امنیت پرسنل 
در  ایران  و  آمریکا  اینکه  یعنی  منطقه.  در  آمریکایی 
اگر  و  نگیرد  باشند که برخورد تصادفی شکل  تماس 
شکل گرفت از کنترل خارج نشود. سوم بحث جنگ 
اوکراین است که آمریکا می گوید به ایران پیام می دهیم 
تا از ارسال سلاح به روسیه خودداری کند. هرچند ایران 
تلویحا اشاره این تبادل پیام ها را در ارتباط با برجام نیز 
دانسته است، اما آمریکایی ها اصرار دارند که درباره 

احیای برجام صحبتی نمی شود.
وی تصریح کرد: البته ممکن است که تبادل پیام 
بین ایران و آمریکا شامل برجام هم باشد اما محل 
تردید است که بتوان آمدن پادشاه عمان به تهران 
را به تبادل پیام بین ایران و آمریکا ربط داد. سفر 
جنبه  بیشتر  باید  قاعدتا  تهران  به  عمان  پادشاه 
تقویت رابطه دو جانبه داشته باشد. زیرا آقای رئیسی 
و چند تن از مقامات ما سفرهایی به عمان داشتند 
و این سفر را می توان بیشتر در چارچوب روابط دو 
جانبه دانست تا انتقال پیام. زیرا انتقال پیام معمولا 
در سطح حداکثر وزیر خارجه و مقامات میانی انجام 

می شود نه در سطح پادشاه عمان.

به دنبال در اختیار گذاشتن سفارت افغانستان در تهران به دیپلمات 
های  فعالیت  کرد  اعلام  افغانستان  امورخارجه  وزارت  طالبان،  های 
این سفارت بعد از اعزام دیپلمات های جدید، با تعهد قاطع در امر 

خدمت رسانی به اتباع دو کشور ادامه خواهد داشت. 
خبرگزاری صدای افغان، روابط عمومی وزارت امورخارجه طالبان روز 
یکشنبه در اطلاعیه ای با رد برخی ادعاهای مطرح شده درباره تحویل 
موضوع  کرد:  تاکید  تهران  در  افغانستان  داخلی سفارت  تحولات  و 
تحویل و تحول سفارت افغانستان در تهران، امری داخلی )مربوط به 
افغانستان( بوده و به هیچ عنوان وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 

ایران به موضوع مزبور ورود نکرده است.

در این اطلاعیه تاکید شده است: وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران، هیچ سند یا تجهیزات یا هر شیئ دیگری که متعلق به سفارت 

افغانستان در تهران بوده را تحویل نگرفته است.
به گزارش ایرنا، عبدالقهار بلخی، سخنگوی وزارت امورخارجه طالبان 
با اشاره به تحولات سفارت افغانستان در تهران در توئیتر خود نوشت: 
وزارت امور خارجه طالبان به اطلاع تمامی افغان های ساکن در جمهوری 
اسلامی ایران می رساند که فعالیت های سفارت افغانستان در تهران 
پس از اعزام کارمندان و دیپلمات های جدید به آن سفارت با روحیه و 
تعهد قاطع در امر خدمت رسانی به اتباع شریف دو کشور ادامه خواهد 
یافت. بلخی همچنین افزود: وزارت امور خارجه خاطرنشان می کند 
تغییر در کادرهای دیپلماتیک، امر معمول اداری و حق مشروع هر 
کشور است. وی خاطرنشان کرد باور   کامل داریم که با انتصابات جدید 
شاهد شفافیت در امور سفارت و همچنان گسترش بیشتر مناسبات در 
عرصه های مختلف میان دو کشور مسلمان، دوست و برادر خواهیم 
نیز  امور خارجه طالبان  از مقام های وزارت  بود. ذاکر جلالی، یکی 
درحساب توئیتر خود نوشت: قرار است روز دوشنبه، محمد حقانی 
فضل کاردار جدید سفارت افغانستان در تهران مسئولیت امور را به 
دست گیرد. وی افزود تیمی مجرب از دیپلمات های وزارت امورخارجه با 
محمد حقانی فضل همکاری خواهند کرد و با آغاز به کار دیپلمات های 

جدید، زمینه  ارائه خدمات شفاف به هموطنان در ایران مساعد می شود.
سفارت  واگذاری  بود:  نوشته  توئیتی  در  نیز  این  از  پیش  جلالی 
افغانستان در تهران به حکومت کنونی نه اولین اقدام از این دست 

است و نه آخرین خواهد بود.
منطقه  کشورهای  ملاحظه   قابل  اکثریت  در  وی،  گفته  به 
سفارتخانه های افغانستان یا به دیپلمات های جدید واگذار شده  و یا 

دیپلمات های قبلی از حکومت فعلی فرمان می گیرند.
این در حالی است که به گفته یک منبع به خبرنگار آوا، عبدالقیوم 
سلیمانی سرپرست سابق سفارت افغانستان در تهران، با پایان دوره 
مأموریت خود و خروج از این سفارت، عصر روز یکشنبه، کلید آن را 
در اختیار وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی ایران قرار داده است، 
اما وزارت امورخارجه ایران می گوید که هیچ سند یا تجهیزاتی در مورد 
سفارت افغانستان تحویل نگرفته است. قرار است فضل محمد حقانی، 
کاردار اول سفارت افغانستان و دیپلمات ارشد وزارت امورخارجه طالبان، 

فعالیت خود را به عنوان سرپرست جدید این سفارت آغاز کند.
به گفته این منبع، جمعی از دیپلمات ها، وابسته ها و کارمندان محلی 
نیز سفارت افغانستان در تهران را به همراه سلیمانی ترک کرده اند و 
خروج آنها ممکن است فعالیت این سفارت را در کوتاه مدت با اختلال 

مواجه کند.

رمزگشایی از پیام آمریکایی ها به ایران

توافق امکان پذیر است؟
گروه بین الملل - روز گذشته خبرنگار روزنامه وال استریت  ژورنال در یک رشته پیام توئیتری به گمانه زنی درباره احتمال سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 

اتمی به ایران در روزهای آتی و نتایج این سفر پرداخت. 

امری داخلی است و تهران به آن ورود نکرده استبیانیه طالبان درباره تحویل سفارت افغانستان در تهران

وزیر خارجه 
ایران تصریح 

کرد: تصور 
می کنم اگر 

طرف آمریکایی 
در چارچوب 

پیامی که ارسال 
کرده واقع بینانه 

برخورد کند 
و اظهارات 

رسانه ای 
ریاکارانه قبلی 

را تکرار نکند ما 
فاصله زیادی با 
توافق نخواهیم 

داشت

چینی ها از طرحی ۱۲ ماده ای برای برقراری صلح میان اوکراین و روسیه پرده 
برداشته اند. مهم ترین اصل تاکید شده در این طرح؛ حفظ تمامیت ارضی دو 
طرف است. زلنسکی از همین حالا از پیشنهاد چینی ها استقبال کرده و به نظر 
می رسد که پوتین هم مخالفتی در مرحله کنونی با آن ندارد. این طرح می تواند 
مقدمه ای بر ادامه گفتگوها باشد تا اختلافات موجود میان کی یف و مسکو به 
مرور رفع شده و به این جنگ بزرگ در اروپا خاتمه داده شود. با همه اینها در 
حال حاضر مهم ترین مخالف طرح چینی ها بایدن است که آن را پیشنهادی به 
نفع روس ها توصیف کرده. اما در بین اروپایی ها پیشنهاد برای رسیدن به یک 

صلح طرفداران بیشتری دارد.
در همین رابطه علی بیگدلی استا دانشگاه و کارشناس مسائل بین الملل در 
مورد ویژگی های طرح صلح چین می گوید: آقای زلنسکی از پیشنهاد چینی ها 
استقبال زیادی کرده. به نظر می آید دو نوع واکنش در مورد این طرح شکل 
گرفته. غربی ها به خصوص آمریکایی ها خیلی از این طرح استقبال نکردند چون 
نمی خواهند که پکن در این کار دخالت داشته و برنده شود. اما طرف دیگر خود 
زلنسکی است که خیلی از طرح صلح استقبال کرده و احتمالا در روزهای آینده 
به چین سفر خواهد کرد و موضوع را از نزدیک بررسی می کند. همان هفته 
گذشته که بایدن به کی یف رفته بود، وزیر خارجه چین هم راهی مسکو شد که 
می توان گفت احتمالا همین طرح ۱۲ ماده ای را برای پوتین برده و او هم پذیرفته 

و استقبال کرده است. این ۱۲ ماده خیلی آبکی و خیلی سطحی است. نظر من 
این است که این طرح به عنوان شروع مذاکرات مطرح شده تا با اصل قضیه 
موافقت بشود. ممکن است که در نشست بعدی که شاید نمایندگان دو کشور 
با حضور چین در پکن برگزار شود؛ شرایط جدیدتری مطرح شود. به هر حال 
خوبی این طرح این است که هم پوتین و هم زلنسکی با آن موافقت کرده اند و 
پکن هم به عنوان یک میانجی قهرمان دیده می شود و ممکن است که این طرح 
به نتیجه برسد. به گزارش خبرآنلاین، او در مورد اینکه طرح صلح چین می تواند 
راهگشا باشد یا نه توضیح داد: این طور نیست که به خاطر مخالفت امریکا این 
طرح به جایی نرسد. اروپایی ها از حمایت اوکراین مقداری خسته شده اند. یکی 
از کشورهای عضو اتحادیه اروپا چند وقت پیش گفته بود اگر چه اوکراین جزوی 
از خاک اروپاست اما برای ما اهمیت ژئوپلتیکی ندارد. هم در اتحادیه اروپا و هم 
در آمریکا ادامه جنگ مخالفانی دارد. اما بایدن می خواهد از این موضوع برگ 
برنده ای برای انتخابات ۲۰۲۴ برای خود بسازد. ادامه این وضعیت و کمک های 
گاهی سخاوتمندانه غربی ها به اوکراین ممکن است آینده این مسیر را به خطر 
بیندازد. بنابراین همه تمایل دارند که آشکار و پنهان این قضیه تمام شود. 
اروپایی ها بیش از آمریکایی ها در معرض خطر هستند، در همسایگی روسیه 
قرار دارند و مشکل انرژی دارند. همه اینها باعث شده که اتحادیه اروپا برخلاف 
آمریکا روی خوشی به طرح چین نشان بدهد. احتمالا هیات های پنهانی اتحادیه 

اروپا هم با پوتین دیدار کرده اند. ۱۰ روز پیش کاخ الیزه اعلام کرد که مکرون و 
صدراعظم آلمان ملاقاتی در آینده با پوتین خواهند داشت. این باعث می شود که 

ما تصور کنیم در پشت صحنه گفتگوهایی شکل گرفته است.
بیگدلی تصریح کرد: چین نه ادامه جنگ را پذیرفته و نه اقدامات روسیه را تایید 
کرده است. آخرین بار در شهریور ماه بود که رئیس پارلمان کنگره ملی خلق 
چین به دیدار پوتین رفت و حمله را تایید کرد. اما از آن زمان به بعد چینی ها 
روی خوشی به این جنگ نشان ندادند. یک زمانی می گفتند چین منتظر بود تا 
روسیه بر اوکراین مسلط شود تا پیش زمینه تسلط خودش بر تایوان باشد. اما 
مشخص شد که این اتفاق شدنی نیست. محور قدرت چینی ها بر پایه فعالیت 
های اقتصادی است و این جنگ در اروپا بازار های چین را تحت تاثیر قرار داده 
است. بنابراین شرایط چینی ها و اینکه نمی خواهند بگذارند در این ماجرا امریکا 

موفق شود باعث شده تا مصر باشند صلح برقرار شود.
بیگدلی در مورد واکنش روس ها به طرح صلح گفت: روس ها از پیشنهاد 
چینی ها استقبال کرده اند. در سخنرانی سالروز حمله روسیه بود، پوتین هم 
مذاکرات را تایید کرد و با آن موافق بود. این طرحی است که هم روسیه و هم 
اوکراین بر سر آن توافق دارند. این که زلنسکی به احتمال زیاد به پکن می رود 
خیلی مهم است. او با اشتیاق طرح را پذیرفته. این طرح آبکی است اما یکی از 
نکات آن تاکید بر تمامیت ارضی است. الان اختلاف بر سر دونباس وجود دارد 

که ۷۵ درصد آن را روس ها تشکیل می دهند. اما این طرح فقط مقدمه ای است 
بر اینکه دو طرف بنشینند و با هم اختلافات دیگر را حل کنند. چین هم کشور 
خوشنامی است و به همین دلیل زلنسکی با اشتیاق طرح را پذیرفته و می خواهد 

به دیدار همتایان خود در پکن برود.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد
ح چین برای اوکراین سطحی، اما مهم است طر


